


 19 sierpnia  minęło 80 lat jak dowódca 1 
Korpusu Polskich Sił Zbrojnych w ZSRR  wydał 
rozkaz w sprawie powołania 1BA.

 3 września minęło 80 lat od pierwszego 
rozkazu dziennego!

 Po wojnie brygadę rozformowano tworząc na 
jej bazie 85 pac oraz 24 i 25 dac.





 W 1949 roku dwa dywizjony 24 i 25 
przedyslokowano do Węgorzewa i wspólnie z 
27 dac wywodzącym się z 5 BAC tworzą 15 
Brygadę Artylerii Ciężkiej 

 którą w 1956  przemianowano w 15 
Warszawską Brygadę Artylerii Armat.



 W 1967 roku 15 WBAA przemianowano w 

 1 Warszawską Brygadę Artylerii Armat.



 Lata 80-te – sytuacja gospodarcza i 
geopolityczna spowodowała, że rozpoczęty 
został proces redukcji armii, zmniejszania jej 
stanu osobowego, nazywany oficjalnie 
"restrukturyzacją".

 Proces ten przeprowadzany był w warunkach 
trudnej sytuacji ekonomicznej kraju i 
jednocześnie postępującego odprężenia 
między Wschodem i Zachodem



 Lata 80-te – sytuacja gospodarcza i 
geopolityczna spowodowała, że rozpoczęty 
został proces redukcji armii, zmniejszania jej 
stanu osobowego, nazywany oficjalnie 
"restrukturyzacją".

 Proces ten przeprowadzany był w warunkach 
trudnej sytuacji ekonomicznej kraju i 
jednocześnie postępującego odprężenia 
między Wschodem i Zachodem



 1989 rok - na podstawie zarządzenia Szefa 
Sztabu Generalnego WP nr 088/Org. z 10 
czerwca 1989 brygadę przeformowano w 1 
Ośrodek Szkolenia Specjalistów Wojsk 
Rakietowych i Artylerii 

 a więc 34 lata temu!



 Ośrodek realizował zadania kształcenia kadr 
podoficerskich oraz podchorążych rezerwy, ale 
miał też poważne zadania mobilizacyjne –
1WBAA!



 Turnusy były półroczne i każdy kończył się 
praktycznymi zajęciami na poligonie w 
Orzyszu, ze strzelaniem a nawet elementami 
kierowania ogniem. Miało to duże znaczenie 
dla utrzymania umiejętności artyleryjskich 
kadry.



 Były też elementy podtrzymujące tradycje 
artyleryjskie jak „pasowanie na artylerzystę”.

 Szczególnie wyszukane sposoby organizowali 
podchorążowie.

 Każdy turnus kończył się egzaminami które  
były prowadzone przez komisję zewnętrzną.

 Zawsze były to  wysokie oceny, nawet w 
sytuacjach ekstremalnych…..?



 Potencjał intelektualny spowodował, że wiele 
dziedzin życia w Węgorzewie odczuło to.

 Kultura - w wielu pododdziałach powstawały 
zespoły. 

 - Podchorążowie Rezerwy w 1988 roku 
zorganizowali akademię z okazji 11 listopada z 
odpowiednim repertuarem- Jan Połowianiuk.

 - Zadania podczas Festiwalu Rockowego.



 Sport – wsparcie kadrowe klubu sportowego 
Vęgoria /CWKS/

 - udział w wielu imprezach sportowych.

 Inne – Pomoc w budowie szkoły w 
Sobiechach;

 - Renowacja parku przy pałacu w Sztynorcie;

 - Robert Lipka – V-ce MON;

 - Artur Wrocha – Szef Urzędu Celnego w 
Olsztynie

 - KPRM - ?



 Kadra  była wyjątkowo obciążona zadaniami.

 Realizowaliśmy zadania Ośrodka ale myślami 
byliśmy w Brygadzie!



 Ale nie tylko my!



 W 1993 roku zawitała do Ośrodka Inspekcja 
Sił Zbrojnych. Przewodniczący Komisji 
przedstawił mi cel z jakim przyjechała:

 Sprawdzić stan porządku wewnętrznego, 
wyszkolenia bojowego oraz zabezpieczenie 
czasu wolnego żołnierzy i nastroje w ….. 
1WBAA



 Na moje pytanie czy będą zadania 
mobilizacyjne bo Brygada nie występuje w 
etacie „P”, Przewodniczący Komisji był bardzo 
zakłopotany.

 W rezultacie po konsultacjach telefonicznych 
odbyła się kontrola w 1OSSWRiArt i 1WBAA.

 Ocena była wyjątkowo wysoka, najwyższa w 
WL, pomimo???



 Lata 1989 – 93. 

 1989 rok -Transformacja ustrojowa!

 19 listopad 1990 rok. Podpisanie Traktatu o 
Konwencjonalnych Siłach Zbrojnych w 
Europie. 

 1 lipca 1991 – rozwiązanie Układu 
Warszawskiego!



 To powoduje inne spojrzenie na politykę 
obronną Polski.                                                                                                          

 Wynikiem tego jest sformowanie na bazie 
1OSSWRiArt -

 1 Mazurskiej Brygady Artylerii – 1993 
rok. 

 Jednak jak dotychczas szkolenie podoficerów 
trwa nadal jeszcze

 kilka lat !!


